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ADVENT
ve středních Čechách

I ty můžeš být 
pěstounem! 
Poradíme, jak na to. 

Rozhovor  
s cukrářkou Mirkou 
van Gils Slavíkovou.
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NOVINKA
Vánoční betlém na Husově 
náměstí v Berouně.
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„Opět jsme chtěli ocenit 
ženy a muže, kteří prokázali 
duchapřítomnost, rozhod-
nost a odvahu, a zachránili 
tak životy druhých. Ocenili 
jsme policisty a hasiče za 
mimořádné činy, například za 
poskytnutí první pomoci ještě 

před příjezdem záchranky, tedy 
za něco, co nepatří mezi jejich 
běžnou pracovní náplň. Ocenili 
jsme i civilisty, kteří na místě 
události zasahovali jako první 
a svým jednáním zachránili 
život. A nebýt včasné pomoci, 
následky by mohly být tragic-

ké. A ocenili jsme i osobnosti, 
které se podílely na zvládnutí 
uprchlické krize v roce 2022 
ve střediscích KACPU,“ uvedla 
hejtmanka Petra Pecková.

„Civilisty na ocenění nominovala 
naše Zdravotnická záchranná 
služba. Právě občan, který na zá-
chranku zavolá, je ve spolupráci 
s operátorkou či operátorem klí-
čovou osobou, která může v první 
chvíli zachránit život. Tímto bych 
chtěl poděkovat nejen každému, 
kdo projeví odvahu a pomůže, 
ale právě i našim pracovníkům 
operačního střediska a záchraná-
řům. Je to opravdu velmi náročná 
práce, jsou to stovky a tisíce 
emočně náročných případů. A já 
před jejich nasazením smekám,“ 
uvedl náměstek hejtmanky 
Pavel Pavlík.

Ocenění zasahovali napří-
klad u dopravních nehod, 
zachránili kolegyni při 
kolapsu v práci nebo ženu 
během koncertu. Při několika 
zásazích pomohlo i použití 
automatického externího 
defibrilátoru, na jehož distri-
buci mezi hasiče a policisty 
se Středočeský kraj dlouho-
době podílí. Ocenění dostali 
i policisté a policistky, kteří 
zabránili sebevraždě. Cenu 
převzali i zástupci hasičů, 
kteří pomáhali s likvidací 
loňského požáru v Národním 
parku České Švýcarsko (úplný 
přehled oceněných najdete 
na straně 3).

Hejtmanka udělila ocenění 
za mimořádné skutky a významné zásluhy

SLOVO 
HEJTMANKY
Milé Středočešky,  
milí Středočeši,
je tu čas Vánoc. 
Takže předně bych Vám 
samozřejmě ráda popřála, 
abyste si tyto svátky 
užili v klidu a v pohodě 
s těmi, které máte rádi. 
Vánoce jsou také čas 
zázraků a splněných přání 
a rozzářených (nejen) 
dětských očí.
A já Vám posledně slíbila, 
že Vám o jednom zázraku 
povím. Dva úžasní 
manželé z Berounska – Pánkovi se jmenují – se roz-
hodli věnovat Středočeskému kraji dva krásné domy 
v téměř perfektním stavu a mají jedinou podmínku. 
Že je využijeme pro děti z dětských domovů, které 
do budoucna nemají bydlet ve velkých ústavech, 
ale právě v rodinných buňkách v bytech či domech, 
aby zažívaly co možná „nejnormálnější“ provoz 
domácnosti. To samozřejmě nesmírně rádi splníme 
a po drobných úpravách oba domy zaplníme dětmi 
z Dětského domova z Berouna. 
Když jsem si poprvé přečetla nabídku úžasných 
manželů Pánkových, rozzářily se mi oči víc než dětem 
u vánočního stromku. A také se trochu zaleskly. Vě-
děla jsem dvě věci. Jsou mezi námi neuvěřitelně dobří 
lidé, kteří mají velké srdce, a já jim nebudu umět nikdy 
vyjádřit dost vděčnosti – tak to zkouším aspoň těmito 
řádky. A druhá – že jde o splněné přání pro mě. Je to 
už druhý takovýto neuvěřitelný dar, který v letošním 
roce Středočeský kraj dostává. O tom prvním – překrás-
ném lukrativním pozemku od paní Červenkové pro 
potřeby sociálních služeb – jsem Vám psala na jaře.
A pro mě je to potvrzení, že se splnilo přání, aby Stře-
dočeský kraj byl vnímán pozitivně, jako místo, které 
je skvělé pro život, a úřad, který je na straně svých 
občanů. To bylo to hlavní, co jsme si vytkli jako cíl 
před třemi roky, když jsme vedení kraje přebírali. A já 
chci věřit, že jsou to důkazy toho, že se to podařilo. 
Že občané oceňují, že jsme otevření, komunikujeme, 
zveřejňujeme všechny smlouvy, nic netajíme, že 
jsme se stali v žebříčku Hlídače státu nejtranspa-
rentnějším krajem, že se nebojíme dělat někdy 
i nepopulární, ale potřebná opatření. Tak snad se 
nepletu. Protože pro mě je to ten nejlepší dárek 
od Ježíška. A chcete-li mi napsat, že v něčem 
pokulháváme, určitě to udělejte. Nebo se stavte 
na některý z mých výjezdů po kraji. Slyšet od Vás, 
co Vás trápí nebo v čem můžeme pomoci, je pro 
mě to, co mě v práci nesmírně 
motivuje!
Ještě jednou: Krásné Vánoce 
a co nejklidnější vstup do 
nového roku 2024. V tom Vám 
přeji především zdraví!
 Vaše Petra Pecková

Celkem 58 osobností z řad policistů, hasičů a občanů 
bylo v půlce října v kongresovém centru kutnohorského 
GASKu oceněno Medailí Středočeského kraje za mimo-
řádné skutky a významné zásluhy. Oceněné nominovali 
zástupci Integrovaného záchranného systému Středo-
českého kraje za výjimečné zásahy, které vedly k záchraně 
lidských životů a k řešení extrémních situací.

Náměstek hejtmanky pro oblast 
zdravotnictví Pavel Pavlík a hejtmanka 
Středočeského kraje Petra Pecková.

STŘEDOČECHAKTUALITY



Téma cvičení bylo 
jasně dané: desítky 
zraněných, šest 
mrtvých. Na přejezd 
před rozjetý rychlík 

z Plzně vjel řidič 
s cisternou. 
Strojvedoucí 
nedokázal 
srážce 
zabránit. Ve 
vlaku cestovalo 
108 osob. 

Zraněné si „zahráli“ studentky 
a studenti zdravotnických škol 
a další dobrovolníci, krev byla 
nahrazena barvou a za mrtvé byly 
prohlášeny figuríny.
Hlavními cíli cvičení bylo 
především ověřit spolupráci 
a koordinaci činností při třídění 
velkého množství raněných mezi 
složkami IZS, prověřit činnost 
štábu velitele zásahu u složitých 
zásahů a ověřit možnosti spojení 
na místě mimořádné události. Pro 

operační střediska je to jedinečná 
možnost prověřit a případně 
doladit komunikaci a výměnu 
informací.
Bohužel, železniční nehody 
nejsou ničím neobvyklým. 
Jen mezi roky 2017–2022 bylo 
zaznamenáno 290 mimořádných 
událostí, při kterých došlo ke 
střetu vlaku s jiným dopravním 
prostředkem či předmětem.  Při 
tom zemřelo 50 osob, přičemž 
dalších 180 osob utrpělo zranění.
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Zástupci Policie ČR
• pprap. Natalie Anna 
Bergmann a pprap. Jan Kobsa 
– za záchranu života seniorky 
z hořícího domu 
• prap. Přemysl Zahálka a prap. 
David Čížek – za záchranu 
života při pokusu o sebevraždu
• pprap. Lucie Ďoubalová – za 
zabránění tragické srážce vlaku 
s uvízlým kamionem
• nprap. David Houda, nstržm. 
Hana Kacovská a nstržm. Jakub 
Nováček – za záchranu života 
77letého muže při srdečním kolapsu
• prap. Adam Šimůnek, prap. 
Valerie Mikošková a nstržm. 
Simona Hodíková – za záchranu 
života muže po srdečním kolapsu
• pprap. Václav Drahoš a pprap. 
Filip Veselý – za záchranu života 
muže před vykrvácením
• nstržm. Ladislav Bůžek 
a pprap. Miroslav Šnobl – za 

záchranu života seniorky 
z hořícího domu
• prap. Libor Potůček a pprap. 
Zuzana Kotěrová - za záchranu 
života 56letého muže po srdeční 
zástavě
• pprap. Petr Kovács a pprap. 
Roman Hoť - za záchranu 
motokáře při autonehodě
• prap. Petra Janková – za 
záchranu života mladé ženy při 
pokusu o sebevraždu
• prap. Filip Kučírek a pprap. 
Karel Matoušek – za záchranu 
života muže v bezvědomí

Zástupci HZS ČR
• ppor. Radek Vyvial, pprap. 
Lukáš Novotný, nstržm. Josef 
Robovský a plk. Dalibor 
Zeman – za záchranu života při 
dopravní nehodě v Itálii
• pprap. Ladislav Burián, 
nstržm. David Lehoučka, 

pprap. Milan Korotvička 
a nstržm. Matouš Martinec – za 
záchranu života muže při pokusu 
o sebevraždu
• kpt. Světlana Beránková, kpt. 
Monika Turkovská, kpt. René 
Mildorf a por. Ivana Konývková 
za pomoc v KACPU během 
uprchlické krize
• plk. Petr Chalupník, plk. 
Jaroslav Gabriel, ppor. Martin 
Vondra, mjr. Pavel Šimek, ppor. 
Jakub Jakupaj a ppor. Martin 
Kůřil za zásah a pomoc při 
zvládnutí požáru v Malinovém 
dole pod Pravčickou bránou, 
který se rozšířil až na plochu 
5x2 km
Z řad veřejnosti
• Emil Tabaček, František Doležal 
st. a František Doležal ml. 
–  za záchranu života myslivce, 
jmenovaní dlouhých 15 minut osobu 
resuscitovali, a to až do příjezdu 

záchranné služby a policie
• Matěj Samec za záchranu 
dvou životů při dopravní nehodě 
a z hořícího auta
• Miroslav Schreier, Tereza 
Hurtíková a Václav Havel – 
za záchranu života muže po 
srdečním kolapsu
• Michala Ménová, Ilona 
Kafková, Iveta Šimáňová, Anna 
Pecková a Zdeněk Volenec – za 
záchranu života kolegyně, která 
zkolabovala v práci
• Filip Choleva – za 
duchapřítomný zásah při rvačce, 
ve které šlo o život
• Jitka Bergmannová, Josef 
Krátký a Kateřina Kettner 
– za záchranu života seniora 
s epileptickým záchvatem
• Martina Heroldová a Jaroslav 
Malý – za záchranu života ženy 
v bezvědomí doprovázeném 
srdeční zástavou

PŘEHLED OCENĚNÝCH

NOVÝ AKČNÍ FILM? NE! 
Cvičení Vlak 2023 prověřilo složky IZS
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I ty můžeš být pěstounem!
… protože každé dítě 
potřebuje lásku. Takové 
je heslo nové kampaně 
na podporu pěstounské 
péče, která má přivést 
pozornost k problemati-
ce pěstounství a rozšířit 
řady těch, kteří obětavě 
pečují a dávají svou lásku 
dětem, které v životě 
neměly příliš štěstí.
„Pěstouni jsou skvělí lidé, 
kterých si neuvěřitelně 
vážím. Rozhodli se věnovat 
svou lásku a péči dětem, 
které neměly v životě 
mnoho štěstí. Patří jim za 
to veliké díky. Potřebujeme 
ovšem jejich řady stále roz-
šiřovat, protože i děti s han-
dicapem, děti s jinou barvou 
kůže, děti věkově starší 
anebo sourozenecké skupiny 
by měly mít štěstí vyrůstat 
v láskyplném zázemí,“ 
prohlásila hejtmanka Petra 
Pecková při nedávném slav-

nostním otevření Centra 
náhradní rodinné péče 
v budově krajského úřadu.  
Nedostatek pěstounů 
v našem kraji se týká dětí 
všech věkových kategorií 
a s různými potřebami. 
Zejména jde o děti starší 
šesti a více let, děti jiného 
než majoritního etnika, 
sourozeneckých skupin 
nebo dětí se specifickými 
potřebami.
Pěstouni jsou lidé s velkým 
srdcem. Pečují o děti, 
o které se z nejrůznějších 
důvodů nemohou nebo 
nechtějí postarat jejich 
rodiče. Někdy bývá pěs-
tounská péče zaměňována 
s adopcí. Mezi pěstouny 
a dětmi, o které pečují, však 
nevzniká příbuzenský vztah, 
naopak, pěstouni musí udr-
žovat kontakt s biologickou 
rodinou dítěte a musí být 
také připraveni na možnost 

v každém okamžiku předat 
dítě zpět biologické rodině, 
je-li tato rodina schopna 

se o své dítě postarat.  
O pěstounství panuje také 
řada mýtů. Jedním z nich 

je přesvědčení, že o děti se 
může postarat pouze man-
želský pár. Pěstounem se 
ale může stát každý, kdo má 
dost odvahy, sil, hlavně ale 
ten, kdo je pevně rozhodnut 
pomoci potřebnému dítěti, 
dát mu svou lásku a zázemí. 
Pěstouny se mohou stát 
také například stejnopo-
hlavní páry. 

Žádost o zařazení zájemců do evidence 
osob vhodných stát se osvojiteli nebo 
pěstouny/pěstouny na přechodnou dobu 
se podává u orgánu sociálně-právní 
ochrany dětí příslušného obecního 
úřadu obce s rozšířenou působností, 
podle místa trvalého bydliště žadatele 
(dále jen „OSPOD“). Veškeré potřebné 
informace naleznete na webu kraje.

K podání žádosti budete potřebovat: 
l doklad o státním občanství (cizinec 
předloží povolení k trvalému pobytu  
na území ČR nebo doklad o hlášení  
k pobytu na území ČR po dobu nejméně 
365 dnů);
l zprávu o zdravotním stavu (potvr-
zuje ošetřující lékař, příp. odborný lékař 
žadatele);
l údaje o ekonomických a sociálních 

poměrech (příjmy, finanční závazky);
l písemné vyjádření zájemce, zda 
souhlasí s tím, aby byl zařazen také do 
evidence Úřadu  pro zprostředkování 
osvojení dětí z ciziny;
l písemný souhlas zájemce, že OSPOD 
je oprávněn zjišťovat další potřebné úda-
je potřebné pro zprostředkování NRP;
l písemný souhlas s účastí na přípravě 
k přijetí dítěte do rodiny;
l životopis;
l event. další doklady důležité pro 
posouzení žádosti.

OSPOD doplní žádost o další 
dokumenty:
l opis z evidence Rejstříku trestů;
l zprávu ze sociálního šetření v rodině 
žadatelů;
l vlastní stanovisko k žádosti.

CO JE POTŘEBA K ŽÁDOSTI O PĚSTOUNSTVÍ

Kraj dlouhodobě podporuje pěstouny. Jako poděkování uspořádal společné setkání v Mirakulu.

Nové komfortně  
a neformálně vybavené  
Centrum náhradní rodinné 
péče na krajském úřadě.
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Jaké střední školy preferují Středočeši?

Aplikace FandiMat pomáhá

A co vyplývá z výsledků? 
Více než 80 % procent žáků 
8. a 9. tříd ze Středočeského 
kraje a kolem 90 % jejich 
rodičů preferuje v rámci 
středních škol maturitní 
obory. Za ideální střední 
školy považují sami žáci 
nejčastěji střední odborné 
školy (42 %), gymnázia (19 
%) a lycea (14 %). „Dá se 
říct, že výzkum potvrdil správ-
nost strategie, kdy se Stře-
dočeský kraj snaží posilovat 
kapacity maturitních oborů. 
V nejbližším přijímacím řízení 
na jaře příštího roku půjde 

o zhruba 600 nových míst, 
z toho na krajem zřizovaných 
školách 489. Výhledově se 
připravují kapacity, které bu-
dou směřovat k celkem třem 
tisícům transformovaných 
míst. Jedná se jak o nové 
obory, tak o navyšování 
kapacit stávajících oborů. 
Nejvíc posílí Pedagogická 
lycea, Předškolní a mimoškol-
ní pedagogika, IT, Technická 
lycea, Ekonomická lycea 
nebo Gymnázia,“ říká krajský 
radní pro oblast vzdělávání 
a sportu Milan Vácha.
Cílem bylo zjistit, a to i v sou-

vislosti s chystanou moder-
nizací oborové struktury, 
kde by žáci chtěli skutečně 
studovat. O jaký obor by měli 
zájem na prvním místě, kdyby 
nemuseli řešit přijímací 
zkoušky, kdyby nekalkulovali. 
Rodiče i žáci v průzkumu 
odpovídali na otázku, jestli 
by se lišila volba prvních 
dvou středních škol při 

přijímacím řízení, kdyby měli 
možnost podat až 5 přihlášek 
– a ukázalo se, že alespoň 
jednu školu by v takovém 
případě změnila více než 
třetina (37 %) středočeských 
žáků. Každý 12. žák (8 %) by 
dokonce v takovém případě 
změnil školy obě.
Výzkum se zabýval nejen si-
tuací ve středních Čechách, 
ale i v Praze. A ukázalo 
se, že preference rodičů 
i žáků v Praze a ve střed-
ních Čechách se liší, a to 
hlavně v zájmu o gymnázia 
a o odborné školy. Zatímco 
gymnázia považuje za ideál-
ní vzdělání pro své děti  
27 % rodičů v Praze a 19 % 
rodičů ve Středočeském 
kraji, střední odborné školy 
a učební obory preferuje 
66 % Středočechů a 57 % 
Pražanů.
Rozdíly v preferencích jed-
notlivých typů škol se podle 

Středočeský kraj podpořil 
organizaci Fandi mámám, která 
projektem FandiMat pomáhá 
lidem v nouzi. Přes aplikaci 
FandiMat mohou lidé nabízet 
nebo poptávat materiální 
pomoc, a to ať novou, nebo 
i z druhé ruky.
„Máte v garáži dětské kolo, na kte-
rém už nikdo nejezdí, ale mohlo by 
ještě udělat radost? Nabídněte ho 
přes Fandimat, a nebo se podívejte, 

jestli už takové kolo neshání třeba 
samoživitelka, nebo rodina v ma-
teriální tísni,“ popisuje princip 
pomoci jedna z autorek aplikace 
Žaneta Slámová.
Druhá ze zakladatelek pro-
jektu Petra Květová Pšeničná 
dodává: „Aplikace funguje 
i na principu mapy. Jednoduše 
tak vidíte, kdo ve vašem okolí 
pomoc potřebuje, nebo nabízí. 
Pomoc přes Fandimat je mate-

riální a konkrétní. Přesně víte, 
komu pomáháte”
Cílem aplikace materiální pomo-
ci je propojit lidi, kteří si pomá-
hají, a to ať už jde o jednotlivce, 
nebo i charitativní organizace 
a ohrožené skupiny lidí, kteří si 
zaslouží podat pomocnou ruku.
Aplikace materiální pomoci je 
zdarma ke stažení do mobilu, 
nebo ji najdete na portálu 
 www.fandimat.cz.

Jaké střední školy preferují Středočeši? A je rozdíl 
mezi volbou žáků posledních ročníků základních 
škol a mezi přáními jejich rodičů? Na tyto  
a spoustu dalších otázek odpovídá výzkum, který 
si Středočeský kraj nechal zpracovat. Provedli ho 
výzkumníci z Pedagogické fakulty Univerzity Kar-
lovy a Národního institutu SYRI ve spolupráci se 
Středočeským krajem a hlavním městem Prahou. 

NA STŘEDNÍ DO 

STŘEDNÍCH ČECH

Na 111 krajských středních 
školách si mohou uchazeči 
vybírat z téměř 130 oborů!

Nevíš, kam dál?

www.stredoceskykraj.cz
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výzkumu objevují i v rámci 
Středočeského kraje, a to 
mezi oblastmi v okolí Prahy 
a zbytkem kraje. Zatímco 
v okresech Praha-východ 
a Praha-západ preferuje  
51 % rodičů žáků 8. a 9. roč-
níků střední odborné školy,  
23 % gymnázia, 13 % lycea 
a 13 % učební obory, ve 
zbytku kraje rodiče považují 
za ideální střední školu pro 
své děti ve 41 % střední od-
borné školy, ve 27 % učební 
obory, v 18 % gymnázia a ve 
14 % lycea.
Podle radního Milana Váchy 
z uvedených závěrů vyplývá, 
že záměr kraje postupně 
zvyšovat kapacitu maturit-
ních oborů odpovídá zájmu 
žáků i rodičů: „Výzkum 
potvrzuje, že se v Česku 
dlouhodobě nepotkává 
nabídka středních škol 
s poptávkou rodičů a žáků. 
Na druhé straně řešením 
nemůže být jen plošné 
rušení učebních oborů, 
o které je menší zájem. 
Pomoci podle nás může 
dlouho odkládané zavedení 
profesních maturit, které 
by umožnilo učební obory 
zatraktivnit. Jejich zave-
dení je ale v kompetenci 
státu, my v této věci vyzve-
me ministerstvo školství co 
nejdříve k jednání,“ uvedl 
Milan Vácha, který věří, že 
situaci pomůže i nová po-
doba přijímacích zkoušek. 
„Ta bude pro žáky i rodiče 
znamenat méně stresu 
i méně taktizování. Mnoho 
žáků se tak navíc dosta-
ne na obory, které nyní 
nevolili z obavy neúspěchu 
u přijímacích zkoušek,“ 
uzavřel Milan Vácha. 
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Na zimní údržbu silnic 
jsme připraveni

Na koleje míří lišky, pavouci i panteři
NOVINKY VE VEŘEJNÉ DOPRAVĚ

SILNIČÁŘI 
HLÁSÍ:

Vozidlový park na středočeské 
železniční síti si dopřává výraznou 
omlazovací kúru. České dráhy ve 
spolupráci se Středočeským krajem 
postupně nasazují další motorové 
jednotky RegioFox a RegioSpider, 
ve výrobě už jsou i nové elektrické 
jednotky RegioPanter.
„Slogan, že chceme pro naše obyvate-
le moderní veřejnou dopravu, myslíme 
vážně. Zhruba do tří let chceme na-
hradit na tratích Středočeského 
kraje staré motoráky 
moderními 
jednotkami, 
které Stře-
dočechům 
nabídnou 

kvalitní dopravu na úrovni 21. století. 
Jen připomenu, že některé motorové 
vozy řady 810 jsou staré i padesát 
let,“ připomíná Petr Borecký, radní 
pro oblast veřejné dopravy.
Bezmála tři desítky lišek, tedy vlaků 
RegioFox, zajistí provoz například na 
tratích Rakovník – Kladno – Kralupy 
nad Vltavou, z Kralup nad Vltavou do 
Slaného a Velvar, z Berouna a Zdic 
do Příbrami a Březnice nebo ze 

Zadní Třebaně 
do 

Lochovic. Už dnes tyto vlaky však 
mohou cestující využívat na tratích 
z Prahy do Berouna přes Rudnou 
anebo na spojnici Berouna a Rakov-
níka. Vedle moderních RegioFoxů 
se v našem kraji postupně zabydlují 
i pavouci, resp. motoráky RegioSpi-
der. Komfortní jednotky dokonale 
splňují požadavky na pohodlné 
cestování do škol, zaměstnání anebo 
jen za sportem a zábavou. Celkově 
by jich u nás mělo být v dalších 
letech nasazeno až čtyřiatřicet. 

V cílovém stavu kraj 
předpokládá 

jejich na-

sazení například na tratích v okolí 
Benešova, Kutné Hory, Nymburka, 
Mladé Boleslavi či Mělníka.
Příští rok začne kraj ve spolupráci 
s ČD nasazovat i dvaadvacet elek-
trických jednotek RegioPanter. „Již 
jsou ve výrobě. Panteři vyjedou na 
trasy z Prahy do Ústí nad Labem a do 
Čáslavi přes Kolín,“ dodává radní Petr 

Borecký.

Silničáři, 
policisté 

i hasiči jsou při-
pravení na nadchá-
zející zimní období. 
Shodli se na tom 
zástupci všech dotče-
ných složek na štábu 
k zimní údržbě, který 

hostil Krajský úřad 
Středočeského kraje 
a kterému předsedali 
radní pro silniční 
dopravu Karel Bendl 
a ředitel Krajské 
správy a údržby silnic 

(KSÚS) Aleš Čermák.
Nepřetržitá dispečer-
ská služba, nasklad-
něné posypové 
materiály, nasmlouva-
né firmy, připravená 
technika, on-line sdí-
lení informací i letité 

zkušenosti. To jsou 
atributy, se kterými 
silničáři vstupují do 
letošní zimní sezony. 
Kraj je připraven na 
sdílení informací tak, 
aby se složky, které 
se do zimní údržby 
zapojují, dozvídaly 
o všech událostech 
včas a motoristé se 
na silnicích II. a III. 
třídy Středočeského 
kraje cítili co nejbez-
pečněji. 

RegioFox

RegioSpider
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Z REGIONU
l KRAJ PODPOŘÍ 
GEOPARKY
Středočeský kraj podepsal 
v Nymburce memorandum 
o systematické podpoře 
geoparků na svém území. 
Radní pro oblast kultury, 
památkové péče a cestov-
ního ruchu Středočeského 
kraje Václav Švenda a zá-
stupci Národního geoparku 
Barrandien, Národního geo-
parku Kraje blanických ry-
tířů a Globálního geoparku 
UNESCO Český ráj uzavřením 
strategického dokumentu 
deklarují společný zájem 
o zachování a rozvoj geolo-
gického přírodního dědictví 
na svém území.

l BEZALKO 2023
Soutěž BEZAlko 2023 
o nejlepší středočeský 
nealkoholický nápoj vyhrály 
Karáskova limonáda medová 
s mátou a nealko pivo Ba-
kalář. Soutěž se konala na 
Výstavišti v Lysé nad Labem, 
a to v rámci výstavy Pivní 
a vinné slavnosti. Soutěž 
se vztahuje na všechny 
produkty v nealkoholické 
variantě vyráběné na území 
Středočeského kraje.
 
l VÝUKOVÁ GARÁŽ  
PRO HASIČE 
Budoucí hasiči budou 
mít ve výcvikovém areálu 
v Kladně i výukovou garáž, 
která bude simulovat reálné 
podmínky záchranářů. 

l DO ŠKOLSTVÍ  
JDOU MILIONY
Další peníze do školství 
míří z krajského rozpočtu 
z kapitoly na velké opravy 
a havárie. Čtyři příspěvkové 
organizace si rozdělí zhruba 
1,5 mil. Kč. Nejvyšší částka 
bude zapotřebí na opravu 
sběrné kanalizace SPŠ infor-
matiky a spojů a SOU Kolín. 
Náklady jsou odhadované 
na 1,116 mil. korun.

KRÁTCE
Rozmohl se nám tady takový nešvar... 
a kraj stojí nemalé peníze. Kde je voda, 
někdo do ní „v dobré víře“ nahází ryby. 
I v případě za pět milionů z evropských 
dotací čerstvě odbahněného mokřadu, 
kde žije nejméně 12 chráněných druhů. 
Co na tom, že jde o evropsky význam-
nou lokalitu se zákazem vysazování 
ryb a chráněnou dle zákona?
Proto se na konci října na přírodní 
památce Jablonná – mokřad chytalo. 
A to speciálním šetrným způsobem, kdy 
se ryby omráčí a vytahují podběrákem. 

Celkem bylo chyceno kolem 60 štik 
a více než 150 cejnů. Celodenní akce 
Středočeský kraj vyšla na 80 tisíc Kč 
a bude třeba ji opakovat ještě na jaře, 
účet tak vystoupá minimálně na 160 
tisíc Kč. 
Nejde ale o celkovou škodu. Hejno 
štik dokáže zlikvidovat populaci žab 
i další obojživelníky. Lokalita Jablon-
né je chráněná právě kvůli vzácným 
kuňkám obecným. 
Pomozte nám chránit přírodu! 
Nevysazujte ryby tam, kam nepatří. 

Musíme je pak draze lovit, abychom 
ochránili jiné vzácné živočichy.

Ryby nepatří do každé louže! 

Modernizace benešovské
nemocnice pokračuje

V pondělí 25. září došlo 
za přítomnosti náměstka 
hejtmanky pro zdra-
votnictví Pavla Pavlíka 
k usazení 34 metrů dlou-
hého spojovacího krčku 
v naší krajské Nemoc-
nici Rudolfa a Stefanie 
Benešov, a.s. Ten propojil 
centrální příjem s inter-
nou a dalšími pavilony. 

V úrovni třetího podlaží 
lávka zajistí bezproblé-
mový transport pacientů 
mezi nemocničními pavi-
lony. První část sedm- 
náctitunové ocelové 
konstrukce se instalovala 
letos v červnu. Lávka je 
součástí rozsáhlé moder-
nizace nemocnice za více 
než 600 milionů korun. 

Do rekonstrukcí nemocnic 
vložil Středočeský kraj v letošním 

roce zhruba 700 milionů korun.

Vlevo náměstek hejtmanky pro oblast zdravotnictví 
Pavel Pavlík při kontrolních dnech na stavbě.
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Celý můj život se točí kolem cukrařiny
Letos na podzim otevřelo 
kladenské SOŠ a SOU svou 
školní výcvikovou kavárnu. 
Na slavnostním zahájení 
nechyběla ani Mirka van 
Gils Slavíková. Cukrářka, 
která vstoupila do povědo-
mí veřejnosti hlavně díky 
televiznímu pořadu o pe-
čení, totiž s kladenskou 
školou spolupracuje. A jak 
sama říká, moc ráda! Pro 
čtenáře Středočecha přida-
la i jeden rodinný recept na 
vánoční cukroví.

Jak vznikla vaše 
spolupráce se SOŠ 

a SOU Kladno? Jak dlou-
ho trvá?
Jejdanánku, ten čas letí, 
vlastně je to asi třetí nebo 
dokonce čtvrtý rok spoluprá-
ce, která začala dotazem na 
kurz, u jednoho nezůstalo, 
což je báječné. A já už do 
školy jezdím jako domů, 
miluji zdejší studenty, rádi se 
oboustranně učíme. Každý 
učitel by měl pochopit stu-
denty, aby mohl 
kvalitně 
předávat 
vědo-
mosti.

Jaké to pro vás je, 
obklopit se začína-

jícími cukráři a pracovat 
s nimi? Jací jsou?
Tady musím říci, že výuce 
cukrářů na školách, ale 
i profesionálům a všem nad-
šencům našeho uměleckého 
oboru se věnuji více jak 
dvacet pět let a miluji tuto  
činnost. Vzdělání je alfou 
i omegou nejen pro obor, ale 
i pro nás samotné. Oboha-
cující a zkvalitňující život. 
Mladí lidé jsou báječní 
a ono to je vlastně o part-
nerství, protože jedině tak je 
výuka smysluplná. Potřebuji 
vidět zapálený plamínek pro 
obor, ale i diskuze o životě 
jsou úžasné.

Co vám dávají spo-
lečné hodiny, co si 

na nich užíváte nejvíc?
Mladí lidé jsou naše bu-
doucnost a my jim musíme 
projevit důvěru a brát je 
vážně, leckdy totiž už umí 
i víc než my starší. Takže má 

výuka je oboustranná. 
Je třeba se naučit 

navzájem si 
naslouchat. 
Zamýšlet se 

nad diskuzemi a ne srážet, 
protože jsou mladí. Pracuji 
hodně s mladými lidmi, učím 
mladé lidi a vytvořením 
respektu a uznání vznikají 
úžasné věci.

Dokázala byste 
porovnat jejich sou-

časné možnosti s těmi 
vašimi, když jste v oboru 
začínala? 
Vlastně jim závidím :-))), 
protože mají nekonečné 
možnosti cestovat, poznávat 
a i oborově se vzdělávat 
do nekonečna. Ale přesto 
mám pocit, že výuka v mém 
začátku byla intenzivnější 
a kvalitnější. Ještě jsem se 
učila pod vedením starých 
mistrů, to představovalo 
větší důslednost.

Proč jste si kdysi vy-
brala cukrařinu? Kdo 

vám předával první rady, 
kdo vás učil základům?
Cukrařinu mi vybral tatínek, 
za to mu moc děkuji. 
Měla jsem velké štěstí, že 
jsem padla do rukou pana 
Jaroslava Pelíška a pana 
Hofmana v Plzni, zkušenost 
k nezaplacení, což odstarto-
valo vše následné.

Váš život je neo-
byčejně pestrý, 

procestovala 
jste řadu 

zemí, 
žila 

v Ji-

hoafrické republice, 
ve Spojených státech, 
ve Francii, Švýcarsku 
a v Nizozemí. U nás jste 
se dostala do povědomí 
asi hlavně díky televizní 
soutěži Peče celá země. 
Kde a čemu se věnujete 
teď? Tedy kromě půso-
bení na kladenské škole. 
Vše, co se točí okolo cuk-
rařiny, má nějakou stopu 
i ve mně, takže píšu knihu, 
vymýšlím receptury, hledám 
v historii cukrařiny nové 
podněty, natáčím video-
-recepty na sociální sítě 
a blíží se vánoční kurzy. 

Setkání s lidmi je prostě 
báječné a na kurzech si to 
vždy užijeme. No a novinkou 
je, že si pro radost pojedu 
zasoutěžit na kuchařskou 
olympiádu. Takže nemám 
čas se nudit, a to je boží.

Mohla byste na 
závěr přidat nějaký 

recept na vaše oblíbené 
vánoční cukroví? Případ-
ně nějaké ze středních 
Čech – pokud o takovém 
víte?
Tak to si dovolím přiložit 
můj oblíbený recept, který 
mě naučil můj tatínek.

Mirka van Gils Slavíková

Cvičná kavárna SOŠ a SOU Kladno slouží od letošního října 
zejména pro praktickou výuku žáků oboru kuchař-číšník, ale 

na chodu se podílejí i žáci jiných oborů – například aranžéři. 
Na stavbu kavárny dal Středočeský kraj 2,3 mil. Kč, další  

1 milion korun přidala škola z vlastního investičního fondu.

Potřebujeme: 125 g strouhaného kokosu,  100 g cukru moučkového, 200 g hladké 
mouky, 150 g másla, ½ kypřícího prášku do pečiva,  ostrouhaná kůra z ½ citronu,  
vanilka, špetka mletého badyánu, špetka soli 
Postup: Ze surovin vypracujeme důkladně těsto. Je tužší. Pak vtlačujeme do 
rohlíčkové formičky a vyklepneme a dáme na plech. Nepečeme ve formičkách. 
Plech rohlíčků dáme péci do rozpálené trouby na 175°C asi 10 minut. Po 
upečení obalujeme v moučkovém cukru s vanilkou.

TATÍNKOVY KOKOSOVÉ ROHLÍČKY
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Vánoční klenoty středních Čech: betlémy, koledy a zážitky

PREZIDENTOVA DCERA A FILANTROPKA
Alice Masaryková (1879-
1966) byla nejen dcerou 
prvního československého 
prezidenta Tomáše Garrigua 
Masaryka, ale také jednou 
z prvních Češek, které 
absolvovaly vysokou školu 
– vždyť v roce 1903 se stala 
první doktorkou historie. 
Známou je především díky 
zastupování své matky v roli 
první dámy, avšak jedním 
z jejích největších počinů 
bylo spoluzaložení Českoslo-
venského červeného kříže 
v roce 1919. Pomáhat je 
potřebné dle Aliciných slov 
totiž nejen během války, 

ale i v období míru. Její 
působení v organizaci však 
překazila druhá světová 
válka a následně komu-
nistický převrat. V roce 
1948 emigrovala a zbytek 
života strávila ve Spojených 
státech.
O její práci svědčí i dům 
v Lánech, jehož výstavbu fi-
nancovala Alice Masaryková 
a který sloužil jako pobočka 
Červeného kříže a posléze 
jako sociální dům a poradna 
pro maminky s dětmi až 
do 90. let. Nyní je v domě 
umístěná expozice, spa-
dající pod Muzeum T.G.M. v Rakovníku, věnovaná 

osobnosti této mecenášky 
a také Československému 
červenému kříži.  Muzeum 
nyní chystá cyklus besed 
„Alice Garrigue Masaryková 
– Odkaz ženy, který inspiru-
je generace,“ ve kterém se 
od letošního podzimu a bě-
hem příštího roku postupně 
představí úspěšné Češky 
a který finančně podpořil 
Středočeský kraj.
Podrobný program 
najdete na: 
www.muzeumtgm.cz

Alice Masaryková: 

Bohatý program bude 
připraven jako už tradičně 
na zámku Loučeň. Magické 
období adventu zde zahájí 
už 17. listopadu speciálními 
prohlídkami. V komnatách 
se objeví více než dvacítka 
nazdobených vánočních 
stromečků. Na sobotu 25. 
listopadu zámek připravuje 
křest největšího adventního 
věnce v Česku. Na tradiční 
trhy pod názvem Královský 
advent zve návštěvníky 
druhý a třetí adventní 
víkend hrad Křivoklát. Zámek 
Konopiště vyzdobí na neděli 
4. prosince interiér vánoč-
ními dekoracemi stejně jako 
za časů arcivévody Františka 
Ferdinanda d´Este. 
V neděli 10. prosince budou 
adventní trhy na zámku 
Kačina a netradiční advent 
zažijete v Galerii Středo-
českého kraje (GASK), která 
pořádá v sobotu 3. prosince 
design market doplněný 

o program s vybranými 
tvůrci českého designu a vý-
tvarného umění. Utéct před-
vánočnímu shonu můžete na 
zámku Mcely. Během pobytu 
nasajete vánoční atmosféru 
ochutnávkou tradičního cuk-
roví, hudbou, která zazní na 
nedělní snídani a v případě 
příznivé sněhové nadílky je 
možné objevovat krásy okolí 
jízdou na saních tažených 
koňmi.

Betlémy, zvyky a tradice
V Mělníku budou k vidění 
unikátní vyřezávané a ručně 
malované betlémy z let 
1840–1940. Na Karlštejně 
najdete největší loutkový 
betlém v Česku – Karl-
štejnský královský betlém. 
Originální betlémy je možné 
obdivovat v muzeu Dolu 
Řimbaba. Vystavují zde bet-
lémy v provedení dřevořezby 
nebo přírodní. Příkladem 
může být betlém z keramiky, 

chlebové střídky nebo gumi-
ček. Betlémy nabídne také 
skanzen Březové Hory, který 
je součástí Hornického mu-
zea Příbram. Vánoce, tradice 
a zvyky připomene rovněž 
dochovaná hornická chalupa, 
která je součástí muzea.
Jak slavili Vánoce naši 
předci, zjistíte během 
speciálních prohlídek skan-
zenů ve Vysokém Chlumci, 
Kouřimi nebo na Hamousově 
statku ve Zbečně. Skan-

zen v Přerově nad Labem 
nabídne v interiérech všech 
devíti chalup scény ze života 
našich prababiček, připo-
mínající starobylé zvyky 
v čase adventu a v období 
od vánočních svátků až do 
Tří králů.

Hudební Vánoce 
a vytrubování
Ve středních Čechách budou 
k poslechu koledy hned na 
několika místech. Druhou 

adventní neděli proběhne 
koncert vánočních melodií 
v areálu zámku Liteň. Nej-
známější Česká mše vánoční 
Jakuba Jana Ryby zazní  
10. prosince v Císařském 
paláci na hradě Karlštejn. 
Těšit se na české vánoční 
koledy mohou také návštěv-
níci prostor expozice Muzea 
Hořovicka na Starém zámku.  
13. prosince se zde budou 
zpívat známé melodie s ko-
morním sborem ZUŠ Josefa 
Slavíka.
O netradiční zážitek v po-
době vánočního troubení 
a zpívání se postará oblíbená 
poberounská kapela Třehusk. 
Její koledy můžete slyšet na 
několika místech ve střed-
ních Čechách. V neděli 17. 
prosince zahraje na nádvoří 
hradu Karlštejn a v pátek 
22. prosince v Tochovicích 
na návsi. Nezapomenutelné 
bude Štědrovečerní vytrubo-
vání v Zadní Třebani.

Sedm rockerských kapel se utkalo ve  
finále Středočeské Skutečné ligy na Kladně
Největší tuzemská soutěž 
amatérských rockových 
kapel v živém hraní – Stře-
dočeská Skutečná liga – má 
za sebou velkolepé finále. 
Do finále, které se uskuteč-
nilo v domě kultury Kladno, 
postoupilo nejlepších sedm 
hudebních uskupení, mezi 
nimi dvě juniorské kapely. 
„Projekt má za cíl vyhledat 
a podpořit začínající hudební 
skupiny a nalézt nové talenty 
ve Středočeském kraji. Dále 
upozornit české publikum 
na Středočeský kraj a jeho 
talenty, získat zájem široké 
veřejnosti, producentů a dal-
ších odborníků v oboru,“ 
doplnil ředitel soutěže 
Lukáš Fousek.
„Dát záštitu Středočeské 

Skutečné lize je opravdu 
radost. Díky ní se poda-
řilo najít řadu skvělých 
hudebních skupin, které se 
prosadily i v profesionál-
ním prostředí. Ale hlavně 
ukazuje mladým lidem cestu 
k tvůrčímu a smysluplné-
mu trávení volného času. 
Proto bude tento jedinečný 
projekt mít podporu mou 
a podporu Středočeského 
kraje i nadále. A finálový 
program, kterého jsem se 
mohla zúčastnit, měl neopa-
kovatelnou atmosféru a vy-
sokou úroveň kapel,“ uvedla 
Petra Pecková, hejtmanka 
Středočeského kraje.  
Kompletní výsledky 
naleznete na webu 
www.skutecnaliga.cz.

Zámek Loučeň
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Vedení Středočeského kraje v uplynulých 
dvou měsících zavítalo i do dalších 
regionů, konkrétně do Mělníka a do 
Brandýsa nad Labem - Staré Boleslavi. 

Jezdíme za vámi do kraje!
Cílem cesty do Mělníka byla Česká zahrad-
nická akademie Mělník, pobočka společ-
nosti Stachema disponující chemickou 
laboratoří, Regionální muzeum Mělník 
a elektrárna v Horních Počaplech. V Bran-
dýse pak hejtmanka Petra Pecková spolu 
s krajskými radními navštívila společnost 
Continental Česká republika, dále společ-
nost zabývající se opravami a pronájmy 
nákladních vozidel a komunální techniky 
Servis - Centrum CZ a také potravinářskou 
firmu Rootvin, která vyrábí zmrzlinářské 
kornouty. Tématem k diskuzi byla pře-
devším zaměstnanost v regionech a také 
např. podpora školství. 
Každý výjezd je zakončený debatou obča-
nů s vedením kraje a se zástupci regionu. 
Starostové i občané tak mohou sdílet své 
podněty a připomínky přímo s členy Rady 
Středočeského kraje.

Debaty  s občany regionu 
nemohly chybět.

Venkovní výstava v Mělníku.

Návštěva elektrárny Horní Počaply.

Radní se podívali i do továrny 
na zmrzlinové kornouty.

Slavnostní odhalení Poeziomatu  
v Brandýse nad Labem.
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CHYTRÁ MĚSTA: jak na proměnu obcí v Česku
Slyšeli jste už pojem „chytrá měs-
ta“ ? Možná si při tom vybavíte 
futuristické vize plné moderních 
technologií. Realita chytrých 
měst je mnohem prozaičtější. O co 
v nich tedy jde a jak je můžeme 
budovat i v českých obcích?
Chytrá města využívají moderní 
technologie k zefektivnění fungová-
ní městské infrastruktury a služeb. 
Cílem je zlepšit kvalitu života 
obyvatel a udržitelnost měst.

Mezi typické prvky chytrých měst 
patří:
l Inteligentní veřejné osvětlení 
šetřící energii
l Senzory měřící dopravu, ovzduší 
či naplněnost kontejnerů

l Elektronická komunikace úřadů 
s občany
l Mobilní aplikace pro občany 
pro informace, platby či hlášení 
problémů
l Digitální služby typu sdílení kol či 
carsharing
I v Česku se koncept chytrých měst 
rozvíjí. Ukazuje se, že zavádění 
„chytrých“ prvků může zlepšit život 
i v menších obcích. Stačí začít u jed-
nodušších kroků jako online služby 
úřadů, sběr dat pro efektivnější 
rozhodování či zapojení občanů 
do plánování pomocí digitálních 
nástrojů.
Konference se zaměřila na před-
stavení standardizace v kontextu 
prevence kriminality, pokročilé 

technologie a jejich využití v tzv. 
SMART city, nekonvenční přístup 
k ochraně míst s vysokou kon-
centrací osob, plánování městské 
zástavby a urbanistického designu 
za účelem snižování kriminality ve 
městech a obcích, a mnoho dalšího 
spojeného s bezpečností a snižo-
váním kriminality ve městech. Na 
konferenci v odpoledním bloku 
vystoupila i hejtmanka Petra Pec-
ková, která navázala na odborníky 
z Krajského úřadu Středočeského 
kraje z odboru bezpečnosti a krizo-
vého řízení.
Konference, kterou pořádal Středo-
český kraj, vznikla ve  spolupráci se:
Škoda Auto, Statutárním městem 
Mladá Boleslav,  Asociací Bezpečná 

škola, Ministerstvem vnitra ČR, 
Mezinárodním bezpečnostním 
institutem z.ú a Českou agenturou 
pro standardizaci.

Realizují: Hrdými 
partnery jsou:KRAJSKÝ ÚŘAD

Do Milovic 
na krosku!

 Knihovny najdete i v těch 
 nejmenších obcích

Kde jinde mohou 
budoucí mistři na mo-
tokrosových motorkách 
trénovat své umění, 
než na opuštěných 
pozemcích bývalého 
vojenského prostoru 
Milovice? Radní pro ob-
last majetku a investic 
Libor Lesák podepsal 
nájemní smlouvu se 
spolkem HMC Club a kraj 
na dva roky pronajal 
cvičné dráhy budoucím 
nadějím motokrosového 
sportu. Přejeme jim 
hodně úspěchů a štěstí!

Víte, kde se 
nachází nejbližší 
knihovna? Určitě 
nebude daleko. 
Ve Středočeském 
kraji jsou totiž 
knihovny nejen ve 
velkých městech, 
ale i ve spoustě 
malých obcí. Cel-
kem jich můžete 
najít téměř osm 
set.
Ve velkých městech, 
jako Benešov, Kutná 
Hora, Mladá Boleslav, 
Příbram a Kladno jsou 

velké knihovny, které 
pomáhají těm menším. 

Středočeský kraj jim na 
zabezpečení regionálních 

funkcí poskytne pro příš- 
tí rok celkem 10 milionů 

korun. Radní pro oblast 

kultury, památkové péče a ces-
tovního ruchu Václav Švenda 
vysvětluje. „Za minulých 
vedení Středočeského kraje, 
zejména po roce 2008, došlo 
k velmi výraznému snížení 
finanční podpory regionál-
ních knihoven. To se bohužel 
odrazilo na poskytovaném 
rozsahu služeb. Naším cílem 
je nyní narovnání rozsahu 
služeb knihoven pověřených 
regionálním výkonem tak, aby 
jejich kvalita byla srovnatelná 
s kvalitou služeb v ostatních 
krajích.“ Další finance ve výši 
2 milionů pak kraj knihovnám 
poskytuje na zlepšení jejich 
technického vybavení, a to jak 
pro práci s veřejností, tak i na-
příklad na systémy umožňující 
vyhledávání veřejností v kni-
hovním katalogu vzdáleným 
přístupem. 

Vlevo 
radní 
pro 
oblast 
majetku 
a inves-
tic Libor 
Lesák.

Mladé naděje mají na 
nové trati možnost se 
zdokonalit.
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Úkolem krajského výboru pro 
dopravu je zprostředkovávat za-
stupitelstvu kraje důležitá témata 
v oblasti osobní i veřejné dopravy. 
Výbor se podílí například na stano-
vování priorit u dopravních staveb 
nebo doporučuje konkrétní kroky 
při zajišťování veřejné dopravy. 
Výborem letos prošlo už téměř 100 
bodů programu a v této souvislosti 
mě těší hned několik letošních 
úspěchů, kterých se na úrovni 
středních Čech podařilo dosáhnout. 
Od konce roku 2024 budou v provozu 
nové moderní autobusy. Už letos 
vyjely na koleje nové vlaky RegioFox 
(a příští rok je budou následovat 
vlaky RegioPanter a RegioSpider), 
které jsou moderní, bezbariérové 
a klimatizované. Jde o výsledek 
práce širokého týmu, který na obnově 
vozového parku pracoval poslední tři 
roky. V předcházejícím období ob-
jednával Středočeských kraj poslední 
nový vlak v roce 2011, od té doby se 
obnově vlakových souprav na kraji 
nikdo nevěnoval. Největší radostí je 
ovšem zásadní systémová změna – 

kraj poprvé ve své historii, tj. po více 
než 20 letech, zorganizoval výběrové 
řízení na nové autobusové dopravce. 
Ve výsledku se tak podařilo ušetřit 
v porovnání s rokem 2021 náklady ve 
výši 20 procent, což znamená úsporu 
400 milionů korun ročně. Tyto 
peníze může kraj investovat např. do 
nemocnic, škol, pořízení nových vla-
ků nebo do celoplošných oprav silnic.
Díky dobrému hospodaření a budou-
cím úsporám můžeme více investo-
vat. Pro rok 2023 jsme alokovali na 

celoplošnou opravu silnic po zimě 
530 milionů korun. Právě díky úspo-
rám se však tato částka vyšplhala až 
na 900 milionů. Dostalo se tak na 
mnohé silnice, které byly v pořadí 
celé roky, některé i desítky let. 
Letos se podařilo opravit již 153 úse-
ků za 750 milionů korun, celkově jde 
o 158 kilometrů silnic, a to zejména 
komunikací III. třídy mezi obcemi. 
Šlo o souvislé úseky, nejčastěji 
v délce od několika set metrů po 
čtyři kilometry. Dohromady však kraj 

letos opraví až 200 km silnic. Jen 
pro porovnání, vloni se jednalo o 114 
km a v roce 2021 o 99 km. Finance 
alokované pro rok 2023 byly rozdě-
leny rovnoměrně mezi tři desítky 
cestmistrovství.
Letošní praxe ukazuje, že transpa-
rentní a řádné hospodaření nese 
své ovoce. Rok 2023 bude z pohledu 
vynaložených financí i opravených 
kilometrů rekordní, ale abychom 
dokázali umořit letitý dluh vůči 
cestní síti, museli bychom investovat 
dvojnásobné částky, a to každo-
ročně. I po menších krůčcích však 
budou změny značné a cestování po 
středočeských silnicích příjemnější. 
V příštím roce hodláme v nastave-
ném trendu pokračovat, na celoploš-
né opravy rozdělit miliardu korun 
a opravit tak dalších 200–220 km.

Ondřej Lochman,
předseda Výboru 

pro dopravu 
Středočeského 

kraje, STAN

Celoplošné opravy středočeských silnic: počet opravených kilometrů je letos rekordní

Ve Středočeském kraji se 
nachází téměř čtyři a půl 
tisíce nemovitých kultur-
ních památek. Vzhledem 
k jejich množství je zcela 
jasné, že finanční prostředky 
potřebné pro jejich údržbu 
či dokonce rekonstrukce 
rozhodně nejsou zanedba-

telné. Je však velmi dobrou 
zprávou, že krajský rozpočet 
na péči a obnovu kulturního 
dědictví dosahuje v posled-
ních letech rekordní úrovně 
a pro rok 2024 je dokonce 
vyčleněno za tímto účelem 
o 35 % více peněz než 
v roce předchozím.

Výše uvedené tvrzení je mož-
né doložit. Zatímco v roce 
2021 bylo vynaloženo na 
obnovu kulturních památek 
i obnovu památek určených 
ke společenskému využití 
celkem třicet pět milionů 
korun, v roce 2022 to bylo 
již o pět milionů více. O rok 

později dosáhlo čtyřicet 
jedna žadatelů o podporu na 
jejich obnovu opět na téměř 
čtyřicet milionů. 
A to ani zdaleka není všech-
no. Pro Tematické zadání 
Obnova kulturních památek 
je pro rok 2024 stanoven 
objem finančních prostřed-
ků 12,5 milionu korun, což 
znamená navýšení o pět 
milionů korun oproti roku 
2023, kdy bylo rozděleno 
7,5 milionu korun a pro 
Tematické zadání Obno-
va památek určených ke 
společenskému využití bude 
pro stejný rok vymezeno 
rozpětí finančních prostřed-
ků 45,5 milionu korun oproti 
roku loňskému, kdy bylo 
poskytnuto o patnáct mili-
onů korun méně. Sečteno 
a podtrženo to znamená, že 
v příštím roce dojde u obou 
kategorií k celkovému 
navýšení o celkem dvacet 
milionů korun. 
Zcela určitě je důležité 
vysvětlit, že před poskyt-
nutím zmiňované podpory 
je dán důraz mimo jiného 
také na společenské využití 

památek. Je nahlíženo na to, 
zda jsou památky otevřeny 
pro veřejnost, jaký je jejich 
společenský a komunitní 
život a jak se do jejich 
existence promítá například 
zapojení místních spolků. 
Vedle toho je pochopitelně 
dáván důraz na financování 
z více zdrojů. Větší šanci tak 
mají ty památky, které jsou 
podporovány i obcemi nebo 
například Ministerstvem 
kultury. A je třeba dodat, že 
pro Středočeský kraj jsou 
zásadními také reference 
budoucího využití. Jako pří-
klad dobré praxe lze použít 
městys Jince, kterému byla 
v letošním roce poskytnuta 
podpora na dokončení závě-
rečné etapy celkové obnovy 
hutě Barbora v Jincích. Tato 
akce byla spolufinancována 
rovněž z prostředků Minis-
terstva kultury a Norských 
fondů. 

Václav 
Švenda,  

radní pro 
kulturu, 
TOP 09

Středočeský kraj: Významné investice do kulturního dědictví
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Moderní, přehledné a funkční webové 
stránky obec skvěle propojují s jejími 
obyvateli i těmi, kdo svým starším 
příbuzným pomáhají řešit věci na 
dálku. Kliknou, ví a už nikam nemusí.
Tvorba a správa webových stránek 
se ale pro malé obce může stát 
náročným úkolem, proto jsme našli 
jednoduché řešení.
Středočeský kraj se spojil s reno-
movanou organizací Česko.Digital 
a spolkem Otevřená města, který se 
zabývá digitalizací obcí a krajů s vyu-
žitím otevřeného zdrojového kódu.
Spolupráce se týká projektu CSGOV, 
prvního programu zdarma, který 
je určený pro tvorbu obecních 
webových stránek a další veřejné 
instituce. Spousta nových a cizích 
slov. Co to znamená? Revoluční řeše-
ní v podobě otevřeného redakčního 
systému, který umožňuje vytvářet 
webové stránky s minimálními 
náklady a zároveň poskytuje nezá-
vislost na externích dodavatelích či 
správcích webu. Díky tomu si mohou 
obce tvořit webovky samy, jedno-
duše, levně a s ohledem na vlastní 
specifické potřeby. Svým občanům 
pak nabídnou rychlejší informace 
a lepší služby. U financí a novinek 

na pár kliknutí ještě zůstaňme. 
Zajímá vás jak kraj a jeho příspěvko-
vé organizace nakládají s veřejnými 
a tedy i vašimi penězi? Podívejte 
se na stránky CityVizor.cz. Byla to 
právě iniciativa Pirátů, díky které 
Středočeský kraj jako vůbec první 
kraj v ČR do spolku Otevřená města 
vstoupil. A hned prvním projektem, 
který jsme začali realizovat, bylo 
nasazení rozklikávacího rozpočtu.
V kraji máme cca 260 příspěvkových 
organizací a jejich rozklikávací 
rozpočty jsou nyní kompletně online. 
Navíc je v nich možné nově filtrovat 
i dle kategorií.
„Rozklikávací rozpočet veřejné 
instituce je jedním ze základních pilířů 
transparentnosti, a proto jsem rád, že 
se povedlo zveřejnit online hospoda-
ření nejen Středočeského kraje, ale 
i všech jeho příspěvkových organizací,“ 
říká k tomu Tomáš Zmuda.

Tomáš Zmuda, 
předseda Komise  
pro ICT a digitali-
zaci Středočeské-

ho kraje, 
Piráti

Chceme k vám být blíž  
a být mnohem otevřenější 

Je známý fakt, že Středočechy trápí stav silnic 
a jejich kvalita, respektive nekvalita. Vidíme to 
asi všichni, kdo po Středočeském kraji jezdíme. 
Chybějící obchvaty měst, mosty v havarijním 
stavu, chaotické opravy silnic tzv. jen na oko. 
To se ale změnilo! Jako radního pro silniční 
dopravu mě moc těší, že pro současné vedení 
kraje je stav silnic prioritou a tento „dluh“ se 
daří pomalu napravovat. Za to patří dík všem 
koaličním partnerům. 
Kraj letos investuje například jen do oprav 
silnic po zimě celkových 882 milionů korun. 
Řidiči se díky historicky nejvyšší investované 
částce dočkají desítek kilometrů opravených 
komunikací II. a III. třídy. Z tohoto kroku mám 
opravdu velkou radost. Peníze šly především do 
oprav škod po zimě, kdy vlivem povětrnostních 
podmínek v posledních letech došlo k výrazné-
mu poškození silnic.

Mám radost, že se o kousek přiblížily i obchvaty 
Čelákovic a Hořovic, kde probíhají archeologické 
průzkumy, které stavbě předchází. V listopadu se 
otevřel i obchvat Jílového u Prahy. A takto bych 
mohl pokračovat.
Vedle nutných oprav je ale nutné, abychom se 
o silnice i dobře starali a ty vydržely co nejdéle. 
Rozhodli jsme se na svých silnicích rozšířit síť vy-
sokorychlostních vah. Schválili jsme seznam osmi 

vytipovaných míst, kde bychom je chtěli do tří let 
vybudovat. Záměr doplní původní čtveřici. Hod-
láme si tak ještě více došlápnout na přetížené ka-
miony, které ničí krajskou silniční infrastrukturu. 
Středočeský kraj je využíván především pro tran-
zitní dopravu a vzhledem k prstencovitému tvaru 
svého území není v podstatě strany, která by byla 
zatěžována více anebo méně. Zkrátka naše silnice 
jsou velmi vytížené, jejich údržba nás ročně stojí 
několik miliard korun a není možné, aby síť byla 
zatěžována neúměrně, neřkuli nad rámec zákona. 
Proto jsme se rozhodli pro restriktivní krok. 
Váhy nejenže nákladní vůz 
rychle zváží, ale celý přestupek 
zaevidují a automaticky pošlou 
na úřad k vyřízení. Průjezd pak 
obvykle končí tučnou pokutou.

Karel Bendl, radní pro oblast 
silniční dopravy, ODS 

Současná vláda sebere v příštím 
roce městům a obcím více než  
34 miliard korun. To ale není všech-
no. Dalším problémem je zvýšení 
cen energií. Obce tak budou muset 
více šetřit – na dopravě, na školství, 
zdravotnictví nebo třeba veřejném 
osvětlení.

Paradoxem je, že vláda, ve které je 
mimo jiné i hnutí STAN, dlouho-
době parazitující svým názvem 
na dobrém jméně skutečných 
starostů, připravila obce o peníze, 
které měly na svůj provoz a rozvoj. 
Skuteční starostové tak nyní hledají 
možnosti, kde lze ušetřit, jak se dá, 
a úspory to budou muset být oprav-
du razantní. Mimo jiné i proto, že 
i jim vláda zdražuje elektřinu o další 
desítky procent. A už jen se zataje-
ným dechem pak sledují starostové 
i počínání ministra školství (také za 
STAN), který chce, aby od příštího 
roku obce platily i školní kuchařky, 
asistenty a vlastně všechny nepeda-
gogické zaměstnance škol.

A protože řada obcí už nyní jede 
s rozpočtem na doraz a personálně 
jsou často také už na hraně, tak 
jim nezbude nic jiného, než začít 
razantně škrtat. To, bohužel, nejde 
jinde než na věcech, které dopad-
nou na lidi. A to opět hlavně na 
seniory, na mladé lidi s dětmi a na 
ty, kteří se řadí do střední třídy. Je 
skoro jisté, že po letošním zdra-
žení jízdného dojde asi k dalšímu 
zdražení jízdného a navíc i ome-
zení veřejné dopravy. Stejně tak je 
jasné, že se zhorší údržba chodníků 
a silnic, sníží se podpora kulturních 

a sportovních akcí. A bezpečnost? 
Můžeme jen doufat, že se starostům 
podaří udržet rozpočty pro měst-
skou policii.

Nepochybuji o tom, že starostové 
budou dělat, co půjde. Na roz-
díl od Starostů s velkým S, kteří 
ve sněmovně celou dobu mlčeli 
a dělali vládě křoví. To, co je na tom 
nejhorší, že se škrty v rozpočtech 
obcí a přehazování povinností ze 
státu na starosty souhlasila i naše 
středočeská hejtmanka Petra Pec-
ková (STAN). Ta za celou dobu proti 
tomuto chování vlády neřekla ani ň.

Nejhorší na tom všem je, že ono 
snížení rozpočtů pro obce pocítí 
obyvatelé především v budoucnosti. 
Obce totiž také nebudou mít peníze 
na povinnou spoluúčast při čerpání 
peněz z evropských fondů. Ne každý 
starosta totiž s nadšením přijal radu 
vládních politiků, aby si na tuto 
spoluúčast půjčili peníze u některé 
z komerčních bank. Ostatně jim 
rozumím, protože při současných 
úrocích by to nebylo zrovna zodpo-
vědné řešení.

Robert Bezděk, předseda 
Kontrolního výboru, ANO 2011

Tomáš Helebrant, člen komise 
rady SK pro spolupráci s městy  

a obcemi, ANO 2011

O naše silnice se staráme a investujeme do nich rekordní peníze

Vláda bere peníze obcím. Dopadne to na lidi
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Svatá Hora je významný 
barokní areál a poutní místo 
na vrchu (586 m) u Příbrami, 
zároveň jde také (tajenka) 
města. Areál Svaté Hory tvo-
ří obdélný komplex ambitů 
o rozměrech 80 × 72 m 
se čtyřmi kaplemi v rozích, 
uvnitř na vysoké kamenné 
terase stojí původně gotický 
kostel Nanebevzetí Panny 
Marie, přestavěný a rozšířený 
v letech 1660–1673 za účasti 
architekta Carla Luraga. 
K severnímu křídlu ambitů 
přiléhá bývalá jezuitská 
rezidence (Svatohorská rezi-
dence) a klášter a od severo-
západního rohu komplexu 
vedou do Příbrami známé 

kryté schody. V letech 2015 
a 2016 prošla Svatá Hora 
rozsáhlou rekonstrukcí. 
Součástí poutního komple-
xu je budova kláštera, nava-
zující na původně postave-
nou část rezidence jezuitů. 

Dnes zde žije komunita 
Kongregace Nejsvětějšího 
Vykupitele (redemptoristé), 
kteří se starají o duchovní 
správu nejen tohoto místa, 
ale i několika farností 
z okolí.

© foto Římskokatolická farnost u kostela Nanebevzetí 
Panny Marie Příbram – Svatá Hora, PhDr. Mgr. Jan Traxler

Prvních deset úspěšných luštitelů odměníme exkluzivní knihou o přírodě z edice 
Středočeského kraje. Vyluštěnou tajenku zašlete do 17. 12. 2023 spolu se jménem 
a korespondenční adresou na e-mail stredocech@kr-s.cz.


